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La Maria José i la Liliana tenen 
històries diferents, però compar-
teixen una experiència comuna: 
han viscut el càncer en la seva for-
ma més dura i saben que, més en-
llà dels tractaments mèdics, el su-
port i la comprensió són essenci-
als. En el marc del Dia Mundial 
contra el Càncer, des del PERIÒ-
DIC hem pogut parlar amb elles 
perquè ens expliquin de prime-
ra mà els seus testimonis i l’apre-
nentatge extret després de patir 
una malaltia de tal calibre.

La primera ha enfrontat diver-
sos tipus de càncer en els últims 
14 anys: «Vaig tenir un de pul-
mó, un altre del ronyó i un altre 
del cor. Després de passar cinc 
anys, que ja estava pràcticament 
bé, recuperada, em va sortir el 

Alguns pacients demanen que les accions que faci Govern incloguin propostes dels mateixos malalts
TONI COROMINAS

Un instant del taller de cuina ‘La Paella pel Mànec: Aprèn a cuinar aliments saludables’ celebrat avui.

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ESCALDES-ENGORDANY

mateix al cap». En aquest llarg 
camí, l’han operat en sis ocasi-
ons. «El problema que hi havia 
al cap és que no es podia erradi-
car tot el tumor. Això vol dir que, 
amb el temps, tornava a sortir», 
remarcant que tot i les interven-
cions i els tractaments de radio-
teràpia, la malaltia ha deixat se-

la i el mugró», explica, tot i que 
el seu càncer és genètic i ha ha-
gut de sotmetre’s a dures sessi-
ons de quimioteràpia i radiote-
ràpia. «La radioteràpia la vaig fer 
a Barcelona cada dia, durant 33 
dies. És una angoixa, és el pitjor, 
perquè vens d’una quimio, estàs 
superdèbil i estàs cansada ja de 
tant tractament».

Més enllà de la lluita física, la 
Liliana subratlla la importància 
del suport emocional i la neces-
sitat de millorar els serveis desti-
nats als pacients. «Ara em diuen 
que les ajudes de Govern als paci-
ents de càncer estan millor, però 
penso que encara no són sufici-
ents». Explica així les dificultats 
que suposa viatjar sola a Barcelo-
na per rebre tractament. «Baixar 
amb un taxista que no has vist 
mai, desmaiar-te, vomitar en el 
taxi… Si no tens algú que t’ajudi, 
és molt complicat». Per això, re-
ivindica un transport més adap-
tat a les necessitats dels malalts. 
«Haurien de posar una ambulàn-
cia o un transport amb els ma-
lalts de càncer que hagin de fer 
tractament junts». .

Resiliència davant el càncer
REIVINDICACIÓ PER UNS DRETS MÉS HUMANITARIS

Dia Mundial contra el Càncer
Tema del dia

qüeles que l’han afectat la mobi-
litat i la parla.

Però la Maria José no es ren-
deix. Participar en tallers de cui-
na com ‘La Paella pel Mànec: 
Aprèn a cuinar aliments saluda-
bles’ li ha suposat una gran aju-
da: «El menjar és molt impor-
tant per a la gent que ha tingut 
càncer. Jo havia anat a una nutri-
cionista perquè em fessin una di-
eta especial per a mi». També va-
lora el fet de poder compartir ex-
periències amb altres persones 
que han passat per situacions si-
milars, ja que «canvies una mi-
ca de pensaments, perquè a ve-
gades necessites que t’animin».

La Liliana, per la seva banda, 
ha superat dos càncers de mama 
amb quatre anys de diferència. 
Primer al pit de l’esquerra i des-
prés al de la dreta. «Ara estic aca-
bant la reconstrucció de l’arèo-

Maria José

«El menjar és molt 
important per a la gent 
que ha tingut càncer. A 
mi el nutricionista em va 
fer una dieta especial»

OPERADA SIS COPS EN 14 ANYS

Liliana

«Haurien de posar un 
transport o ambulància 
per als malalts de 
càncer que hagin de fer 
tractament junts»

DOS CÀNCERS DE MAMA EN 4 ANYS
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Un any més vam assis-
tir diumenge passat a la 
subhasta dels tradicio-
nals Encants de Sant An-
toni que es van celebrar 
a la plaça de l’església 
de Sant Pere Màrtir d’Es-
caldes-Engordany i que, 
aquest any, justament 
van coincidir amb el dia 
de la Candelera, fet que 
va fer que se sortejarà un 
lot especial més per com-
memorar l’ocasió. Amb 
els anys, aquest acte tra-
dicional ha anat evoluci-
onant sense perdre la se-
va essència solidària ni el 
seu caràcter festiu.

Seguint la tradició, 
es van subhastar i sorte-
jar, mitjançant la ven-
da de paperetes a 5 eu-

L’aprovació del Projec-
te de llei d’accessibilitat 
universal és, sens dubte, 
una fita important per 
garantir la inclusió re-
al de totes les persones. 
La incorporació de l’ac-
cessibilitat cognitiva i 
l’exigència d’adaptaci-

Un avenç necessari per a tots, 
però un altre retard injustificat

EDITORIAL

EL PERIÒDIC D’ANDORRA  no es fa responsable de 
l’opinió dels seus col·laboradors i tampoc s’identifica 
necessàriament amb els seus comentaris.

A efectes de publicitat contractada per persones 
pertanyents a  diferents sectors o branques 
professionals, aquest mitjà no es fa responsable del 
contingut de la publicitat en relació al disposat en  les 
normes estatutàries o deontològiques que regeixen 
la professió en concret, la qual qüestió únicament 
compet a la persona que contracta la publicitat.

ons en espais públics su-
posen un pas endavant 
cap a una societat més 
equitativa. Tanmateix, 
el calendari previst tor-
na a posar en dubte la ce-
leritat del Govern a l’ho-
ra de materialitzar els 
seus compromisos. Se-

pràctica, suposen ajor-
naments encoberts. Les 
persones amb discapaci-
tat no poden continuar 
esperant, ja que l’acces-
sibilitat no hauria de ser 
una promesa a llarg ter-
mini, sinó una prioritat 
immediata.

litat, com a mínim, fins 
al 2028. Aquest patró no 
és nou. L’ampliació del 
tercer pagador universal 
ja ha estat ajornada fins 
al 2025, i aquest nou en-
darreriment reafirma la 
tendència del Govern a 
fixar terminis que, a la 

Els Encants de 
Sant Antoni

gons el text, els grans es-
tabliments disposaran 
de dos anys per adaptar-
se un cop s’hagi modifi-
cat el reglament, procés 
que pot allargar-se fins a 
un any més. Això signi-
fica que l’accessibilitat 
efectiva no serà una rea-
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Oberta
FABIOLA

SOFIA MASEGOSA

La finestra

la zona.
En aquesta ocasió s’han 

recaptat 4.515 euros que 
es donaran com sempre a 
Càritas Parroquial.

La subhasta va estar 
acompanyada de poemes 
recitats sobre Andorra i 
dites de l’Antoni Vidal, 
que un any més, com ja fa 

ros i la participació dels 
més petits com a mans 
innocents per extreure 
les butlletes de l’urna, 
17 lots de productes ar-
tesans derivats del porc 
com ara llonganisses i 
bulls; coques massega-
des i de greixons; potes 
i orelletes i un pernil; pe-
rò, a més, també hi havia 
altres productes molt va-
riats: melindros, cacau, 
melmelades, pot de mels, 
patés d’ànec, llibres de 
la parròquia, joguines, 
productes de ceràmica i 
cosmètica... Totes les pa-
neres i els productes que 
es van oferir a les perso-
nes assistents a l’esdeve-
niment van estar oferts 
pels  comerciants de 

més de deu anys, va ser el 
subhastador encarregat 
de convèncer el públic 
assistent per fer-se amb 
els 17 lots a repartir i de 
les actuacions de les dife-
rents seccions de l’Esbart 
Santa Anna que han rea-
litzat diverses danses tra-
dicionals: infantil, juve-

nil i els adults que en van 
agradar molt amb una 
actuació amb bastons en 
els quals ha pujat el dar-
rer formant una espècie 
de castell i que van tan-
car l’actuació amb el ball 
de cintes o ball de les gi-
tanes.

Després hi ha hagut un 
petit aperitiu de germa-
nor amb porrons de vi i 
altres begudes i embotits.

Aquesta tradició va co-
mençar a Escaldes fa més 
de cent anys quan amb 
la voluntat d’ajudar a les 
persones més necessita-
des, tots els veïns porta-
ven diverses coses que 
s’exposaven per la venda 
pública i els diners que 
recaptaven servien per 
ajudar les persones amb 
necessitat.

Per tant, la gràcia dels 
Encants és que no hi ha 
productes estrella per 
subhastar, els lots no es 
venen pel que hi ha a dins 
sinó més aviat per la vo-
luntat de les persones de 
voler contribuir a la cau-
sa, de fer la seva aporta-
ció i no mirar el gènere 
que adquireixen. .
Professora, investigadora 
i traductora
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El primer pas per apren-
dre a desaprendre és iden-
tificar el que necessitem 
deixar anar, ja siguin hà-
bits arrelats o creences 
limitants. Un cop hem 
identificat el que volem 
deixar enrere, hem d’ac-
tuar, cosa que pot inclou-
re canviar rutines, dis-
tanciar-se de relacions 
tòxiques o perdonar els 
nostres errors passats. Tot 
i que aquest camí no serà 
fàcil, amb temps i pacièn-
cia, és totalment possible.

Dominar l’art de desa-
prendre ens permet viure 
de manera més plena i sa-
ludable, alliberant-nos de 
l’estrès i les càrregues in-
necessàries. Per facilitar 
aquest procés, aquí tenim 
algunes claus:

· Reconsiderar les nos-
tres opinions: Mantenir 
una ment oberta és essen-
cial per desafiar creences 
establertes.

· Valorar l’error: Con-
siderar els errors com a 
oportunitats per apren-
dre en lloc de fracassos.

Com aprendre a desaprendre? Un viatge necessari
LA TRIBUNA

CLÀUDIA

CORNELLA

· Centrar-se en el pro-
cés: Gaudir del viatge 
d’aprenentatge sense ob-
sessionar-se amb el resul-
tat final.

· Experimentar: Pro-
var noves idees i enfoca-
ments ens ajuda a des-
cobrir allò que realment 
funciona.

· Compromís amb la 
formació contínua: L’edu-
cació és un procés que mai 
no s’atura.

· Utilitzar la tecnolo-
gia: Les eines digitals han 
de ser aliades al nostre 
creixement.

· Persistència en la cer-
ca de nova informació: Ex-
posar-nos a idees que desa-
fiïn el que creiem saber és 
vital.

· Millorar l’observació 
i el discerniment: Selec-
cionar fonts d’informa-
ció fiables és cabdal en un 
món saturat de dades.

· Ser pacients: Desa-
prendre vells hàbits re-
quereix temps.

· Demanar ajuda: No 
dubtar a buscar suport 
quan el desaprenentatge 
es torna complicat.

És vital dedicar temps 
a reflexionar sobre qui 
som, què aspirem a ser i 

els recursos que tenim per 
fer front a desafiaments. 
Aquesta introspecció que 
ens ajuda a adaptar-nos a 
canvis sobtats, facilitant 
els processos de desapre-
nentatge i reaprenen-
tatge, sense importar-ne 
l’edat, és un pas fonamen-
tal.

En un món en canvi 
constant, on la informa-
ció es multiplica ràpida-
ment i les tecnologies 
transformen les nostres 
interaccions, aprendre 
s’ha tornat essencial per 
a l’adaptació i el creixe-
ment personal. Tot i això, 
sovint oblidem un aspec-
te crucial: la necessitat de 
desaprendre.

Desaprendre no es li-
mita a oblidar allò que sa-
bem; és un procés actiu 
que exigeix qüestionar les 
nostres creences i hàbits. 
Sovint ens aferrem a idees 
preconcebudes que, enca-
ra que en el seu moment 
van ser valuoses, han que-
dat obsoletes. Aquestes li-
mitacions poden obstacu-
litzar la nostra capacitat 
per adoptar noves pers-
pectives i habilitats.

En l’àmbit laboral ac-
tual, que demana inno-

vació i flexibilitat, el de-
saprenentatge es conver-
teix en una competència 
indispensable. Les orga-
nitzacions que la fomen-
ten estan més ben prepa-
rades per enfrontar els 
desafiaments del futur. 
En alliberar les nostres 
ments de vells paradig-
mes, ens obrim a noves 
formes de pensament i 
col·laboració, cosa que po-
tencia la creativitat i la re-
solució de problemes.

El desaprenentatge 
també transcendeix el 
que és professional. A la 
vida quotidiana, sovint 
heretem creences cultu-
rals o familiars que poden 
ser limitants. Qüestionar 
i deixar enrere allò que ja 
no ens beneficia és un ac-
te de valentia i autoconei-

xement, permetent cons-
truir una identitat més 
autèntica, alineada amb 
els nostres valors i aspira-
cions.

Per iniciar el camí del 
desaprenentatge, és cruci-
al cultivar una mentalitat 
oberta i curiosa. Això im-
plica estar disposats a es-
coltar els altres, rebre crí-
tiques constructives i ac-
ceptar que no tenim totes 
les respostes. La humilitat 
intel·lectual ens permetrà 
aprendre de les experièn-
cies alienes i enriquir el 
nostre coneixement.

En conclusió, desapren-
dre és un pas essencial cap 
a un aprenentatge efectiu. 
És un acte alliberador que 
ens permet deixar anar 
velles creences i obrir-nos 
a noves possibilitats. En 
un món en transforma-
ció, els qui s’atreveixen 
a desaprendre estan més 
ben preparats per adap-
tar-se i créixer. Aprendre 
a desaprendre és tan cru-
cial com adquirir nous co-
neixements; deixar enre-
re vells costums ens per-
met transformar el nostre 
futur. .
Fundadora de Clàudia Cor-
nella Leadership

FREEPIK
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DEBAT DE LA TAULA D’EL PERIÒDIC

Després de les contradiccions ar-
gumentals del 2024 el Govern 
comença el 2025 amb una no-
va bateria d’arguments en favor 
el SÍ a l’Acord d’Associació An-
dorra-UE (AA ad-EU). Hem ana-
litzat un per un aquests nous ar-
guments i, a continuació pre-
sentem de forma abreujada, els 
problemes i mancances que pre-
senten aquests arguments.

1- Aprovació del text negociat 
per part dels Estats membres 
de la UE
El Govern reconeix que el text 
negociat ha de ser validat unà-
nimement pel Consell que re-
presenta tots els Estats mem-
bres i s’ha de determinar la na-
turalesa jurídica del text. El 
Govern ara anuncia que el text 
quedarà tancat la primavera 
2025, sota la presidència de Po-
lònia, per què la nova presidèn-
cia de la UE ha posat com prio-
ritat del seu mandat a la valida-
ció del text de l’AA ad-UE. Però 
la realitat és que el programa 
de la presidència hongaresa -se-
gona meitat del 2024- també te-
nia com prioritat la validació i 
signatura del text de l’AA ad-UE 
i els Estats membres de la UE no 
l’han validat.

2- Mixt – no mixt
Govern reconeix que “no que-
da cap dubte que tot l’acord no 
sigui mixt”. Una complicada 
formulació de negacions múl-
tiples, per dir que és clar que 
l’acord és mixt. I és mixt per 
què tracta sobre àmbits, una 
part de les quals són de com-
petència exclusiva dels estats 
membres i una altra part tenen 
les competències transferides 

La nova argumentació del SÍ 
ens porta al NO

LA TAULA D’ EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

CONSELL D’EUROPA

a la UE. Per tant, l’AA ad-EU no 
pot ser ratificat directament 
pel Parlament Europeu i ha de 
passar per la ratificació de tots i 
cadascun dels parlaments com-
petents dels Estats membres. 
Recordem que aquesta realitat 
no estava en el full de ruta ini-
cial del Govern i que l’ha agafat 
per sorpresa.

3- Entrada en vigor provisio-
nal
El Govern anuncia que l’AA ad-
EU podria entrar en vigor de 
manera provisional amb rela-
ció als àmbits amb les compe-
tències transferides a la UE i que 
quedarien pendents els àmbits 
del AA ad-UE amb competència 
exclusiva dels Estats membres. 
El Govern afirma que el text del 

AA ad-UE contempla aquesta 
aplicació provisional.La reali-
tat és que:

(1) Segons l’art 112.2 de l’AA 
ad-UE, l’aplicació provisional 
requereix que almenys una de 
les parts contractants dipositi 
els seus instruments de ratifica-
ció, conclusió o aprovació. L’AA 
és entre tres parts: San Marino, 
Andorra i la UE. Per tant, un de 
les tres ha de ratificar perquè es 
pugui anar a una aplicació pro-
visional. La UE no pot ratificar 
fins que els 27 estiguin d’acord. 
Andorra no pot ratificar sense 
referèndum. En conseqüència, 
per fer una aplicació provisio-
nal queden dues vies: o Andor-
ra aconsegueix un SÍ al referèn-
dum o Andorra fa la “trampa al 
poble sobirà” d’aplicar provisi-

onalment l’AA a partir de la ra-
tificació de San Marino.

(2) Si Andorra fa el referèn-
dum abans per poder ratificar 
i aplicar provisionalment l’AA 
ad-UE, aleshores seria un refe-
rèndum vinculant per a una 
aplicació provisional. Per fer 
aquest referèndum Andorra ha 
de modificar la llei qualificada 
electoral que no preveu aquest 
escenari de referèndum. 

(3) En cas d’un SÍ a un refe-
rèndum vinculant per a una 
aplicació provisional de l’AA 
ad-UE, caldria modificar la llei 
qualificada andorrana de trac-
tats internacionals que actual-
ment no permet l’aplicació pro-
visional de tractats com l’AA ad-
UE.

4- Cessió de sobirania
El Govern argumenta que no 
hi ha cessió de sobirania “per-
què Andorra podrà incidir en 
les normatives que hagi d’apli-
car a través de la negociació en 
el comitè mixt que es crearà”.

És cert que la redacció dels ar-
ticles 80 a 83 de l’AA ad-UE es-
tà inspirada en el capítol 2 de 
l’acord del EEE, però l’AA ad-UE 
sols atorga a Andorra un paper 
consultiu, que no decisiu, sobre 
el marc legislatiu que Andorra 
haurà d’adoptar a partir de l’en-
trada en vigor del text o a par-
tir de la seva aplicació provisi-
onal. Per tant, es tracta d’una 
cessió de sobirania legislativa 
quasi total en els àmbits coberts 
per l’AA ad-UE.

No seria cert que l’AA establi-
ria un procés de validació prè-
via de les Directives per part 
d’Andorra ni un procés de ne-
gociació entre iguals. La reali-
tat és que la UE confirma que: 

Passa a la pàgina següent
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“L’Acord d’associació preveu 
una alineació normativa dinà-
mica d’Andorra. Això significa 
que Andorra haurà d’adoptar 
automàticament les actualitza-
cions de la UE a les regulacions 
o directives enumerades al text 
principal i als annexos del trac-
tat d’associació”. L’acord també 
inclou un mecanisme de resolu-
ció de controvèrsies, amb el Tri-
bunal de Justícia de la UE (TJUE) 
com a àrbitre últim de les con-
trovèrsies sobre la interpreta-
ció i aplicació de l’acord.”

La interpretació de la UE no hi 
ha cap mena de dubte que, amb 
l’AA ad-UE, Andorra faria una 
àmplia cessió de sobirania legis-
lativa i judicial en favor de UE.

5- Immigració
El Govern argumenta que no 
s’implementarà la lliure circu-
lació de persones com a la res-
ta de l’espai europeu perquè el 
Principat manté el sistema de 
quotes.

Però la lectura que fa el Go-
vern del mecanisme de quotes 
del AA aad-UE no s’ajustaria al 
text. L’AA ad-UE estableix que 
les quotes que Andorra hauria 
d’atorgar cada any serien, com 
a mínim, aquelles que fossin ne-
cessàries per què les autoritzaci-
ons vigents NETES (sense comp-
tar les que en aquell any esde-
vinguessin permanents d’acord 
amb la Directiva 2004/38/EC) en 
aquell any, tinguessin un aug-
ment de més d’un percentat-
ge (7% 5% 2,5% segons de quin 

dels tres tipus d’autorització 
es tracti) amb relació a la mit-
jana d’autoritzacions vàlides 
al cap de cinc anys precedents. 
Mentre que Govern calcula el 
mínim de quotes a atorgar ca-
da any  com el percentatge (7%, 
5%, 2,5%) de la mitjana dels dar-
rers cinc anys de les autoritza-
cions vigents de persones amb 
menys de cinc anys de residèn-
cia. Un càlcul del Govern que es 
fonamenta en una incorrecta 
lectura del text i de l’aplicació 
de la Directiva 2004/38/EC -que, 
evidentment, no seria aplicable 
abans de la data d’entrada en 
vigor de l’AA ad-UE -i que dona 
com a resultat unes quotes in-
compatibles amb la lliure cir-
culació en la qual es fonamenta 
l’AA ad-UE.

permet la lliure circulació de 
mercaderies -que hauran de pa-
rar a les duanes, ser objecte de 
control físic i liquidar l’IGI/IVA- 
i no permet la lliure circulació 
de serveis prestats des d’Andor-
ra atès que els operadors andor-
rans no tindrà identificatiu fis-
cal homologat d’IVA.

7- Creixement econòmic
El Govern argumenta que, grà-
cies a l’entrada en vigor de l’Es-
pai Econòmic Europeu -EEE-, Li-
echtenstein ha multiplicat per 
dos la seva economia.

La realitat és que des del 1994, 
el PIB de Liechtenstein s’ha 
multiplicat per tres, però tam-
bé és cert que, des del 1994, el 
PIB d’Andorra -sense acord d’as-
sociació amb la UE- també s’ha 

res ni de ferrocarrils. 

8- Supervisió bancària
Finalment, el Govern ha recone-
gut que sense que l’autoritat de 
supervisió espanyola o francesa 
supervisi els sectors financers, 
d’assegurances i mercats, no se-
rà possible l’aplicació de l’AA 
ad-UE per a aquests sectors, ni 
serà possible accedir a un pres-
tador de darrer recurs. La set-
mana passada el Cap de Govern 
va fer un viatge a Espanya per 
intentar aconseguir la supervi-
sió espanyola i obrir la porta al 
prestador de darrer recurs. Una 
cessió de sobirania considera-
ble de la qual -de moment- no en 
tenim confirmació de la part es-
panyola.

La revisió d’aquesta argumen-
tació ens il·lustra quanta raó té 
La Comissió de Venècia per Elec-
cions Democràtiques del Con-
sell d’Europa que -en les seves di-
rectrius sobre referèndums vin-
culants- exigeix la neutralitat 
del Govern vers un SÍ o un NO. 
Exigeix que totes les informaci-
ons del Govern mostrin les ar-
gumentacions de les dues posi-
cions d’un referèndum. Exigeix 
que el Govern dediqui els matei-
xos recursos públics a comuni-
car els arguments del SÍ i del NO. 
Amb les directrius de la Comis-
sió de Venècia a la mà, l’actua-
ció del Govern no assoleix ni els 
mínims requerits per a un refe-
rèndum democràtic. Un fet que 
hauria de cridar l’atenció del 
Consell General com a Institu-
ció democràtica que, constituci-
onalment, té el dret i l’obliga-
ció de control del Govern. .

Ve de la pàgina anterior

Amb les directrius de la Comissió de 
Venècia, l’actuació del Govern no assoleix 
els mínims requerits per a un referèndum

6- Imposició
El Govern finalment reconeix 
que, sense un IVA a Andorra del 
15%, la UE mantindrà les dua-
nes amb Andorra. Ara ho vol ar-
gumentar com una positiva so-
birania fiscal, però la realitat és 
que el Govern ha de reconèixer 
que no era certa la seva prome-
sa que la UE acceptaria el nos-
tre IGI del 4,5% com un IVA ho-
mologat. Una promesa sobre 
la qual va bastir la defensa del 
AA ad-UE. La realitat és que l’AA 
ad-UE, sense un IVA del 15%, no 

triplicat. El Govern també argu-
menta la importància de la in-
dústria de Liechtenstein. Però 
Govern no explica que aques-
ta indústria requereix personal 
qualificat i que cada dia entren, 
i surten de Liechtenstein més 
de 24.000 treballadors fronte-
rers qualificats (més del 70% de 
la mà d’obra), especialment de 
Suïssa, i que ho poden fer grà-
cies al tren de llarg recorregut 
que travessa Liechtenstein. Un 
tren de gran capacitat que va 
fins Zúric. Andorra no disposa 
d’aquesta estructura de fronte-

https://elperiodic.ad/business/
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La ministra d’Afers Socials i 
Funció Pública, Trini Marín, i 
la secretària d’Estat d’Afers So-
cials, Ester Cervós, han presen-
tat aquest dimarts el Projecte 
de llei d’accessibilitat univer-
sal, una normativa que busca 
garantir l’accessibilitat per a to-
ta la ciutadania i que tindrà una 
gran transcendència en el futur 
de la societat. «És una llei pen-
sada i feta per a tota la ciutada-
nia», ha remarcat Marín durant 
la presentació, tot indicant que 
una de les grans novetats és la 
incorporació de l’accessibilitat 
cognitiva a més de l’arquitec-
tònica, atenent les recomana-
cions del Comitè dels Drets de 
les Persones amb Discapacitat 
de l’ONU.

Marín ha explicat que l’objec-
tiu principal del text és garan-
tir l’accessibilitat a totes les per-
sones perquè puguin «viure de 
manera independent i partici-
par plenament en tots els aspec-
tes de la vida». La llei inclou as-
pectes clau com l’accessibilitat 
en l’entorn físic, els transports, 
la informació i les comunicaci-
ons, així com en els productes i 
serveis. «No hem descobert les 
Amèriques, ja teníem un pro-
jecte de llei, però volíem fer-ho 
ben fet», ha afirmat la ministra 
en referència a l’esborrany del 
text que ja existia durant la le-
gislatura anterior, quan la car-
tera d’Afers Socials estava en-
capçalada per Víctor Filloy. Així 

Afers Socials es fixa un any per modificar el reglament, el qual incorpora un vessant més cognitiu
SFGA

La ministra d’Afers Socials i Funció Pública, Trini Marín, i la secretària d’Estat d’Afers Socials, Ester Cervós, avui durant la presentació.

ALEX MONTERO CARRER
ANDORRA LA VELLA

riament, un cop aprovada la llei 
al Consell General, quins esta-
bliments hauran de fer aquests 
plans», ha assenyalat. 

Un aspecte rellevant dins la 
qüestió és que el ministeri s’ha 
posat un any com a termini mà-
xim per a la modificació del re-
glament. A partir de llavors, els 
establiments tindran dos anys 
per fer, alhora, les modificaci-
ons pertinents, la qual cosa im-
plicaria que les empreses tin-
dran fins al 2028 per assolir les 
condicions d’accessibilitat. Te-
nint en compte, és clar, que l‘ac-

tual legislatura finalitza un any 
abans d’aquesta finalització del 
termini. Tanmateix, Cervós ha 
remarcat que «ja hi ha empreses 
que treballen amb aquesta men-
talitat i que tenen implemen-
tades mesures d’accessibilitat, 
però que moltes altres hauran 
d’adaptar-se a les noves exigèn-
cies». Pel que fa al règim sancio-
nador, s’estableixen multes de 
300 a 5.000 euros per infracci-
ons lleus, de 5.000 a 50.000 eu-
ros per infraccions greus i de 
50.000 a 100.000 euros per les 
molt greus. .

PROJECTE DE LEGISLACIÓ D’ACCESSIBILITAT UNIVERSAL

Els grans establiments d’ús públic 
tindran dos anys per adaptar-se a la llei

i tot, ha justificat el retard en la 
presentació d’aquest projecte 
pel fet que calia adaptar-lo a les 
recomanacions de la Convenció 
de Nova York i fer-lo propi «per 
assegurar que complís amb els 
estàndards internacionals».

Per altra banda, Cervós ha 
detallat que la llei obligarà les 
persones titulars d’un servei, lo-
cal o instal·lació pública i d’ús 
públic a elaborar un pla d’ac-
cessibilitat si aquests espais ja 
existien abans de l’entrada en 
vigor de la normativa. «El Go-
vern determinarà reglamentà-

Trini Marín

«No hem descobert les 
Amèriques, ja teníem 
un projecte de llei [de 
l’anterior legislatura], però 
volíem fer-ho ben fet»

MINISTRA D’AFERS SOCIALS
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El Comú d’Andorra la Vella ha 
iniciat les obres de construcció 
del nou espai ‘Canrodes’, situat 
a l’Antic Camí Ral, a la fronte-
ra entre Andorra la Vella i San-
ta Coloma i a tocar del passeig 
del riu. El projecte té una pre-
visió d’execució de tres mesos i 
inclourà un aparcament de ro-
tació per a vehicles i autocara-
vanes, una zona de pupil·latge 
per a autocaravanes, un espai 
de pícnic, un parc per a gossos 

El nou aparcament d’Andorra la Vella disposarà d’unes 150 places per a vehicles i motocicletes

Tret de sortida a les obres de 
construcció de l’espai ‘Canrodes’

PREVISIÓ D’EXECUCIÓ DE TRES MESOS

COMÚ D’ANDORRA LA VELLA

Xavier Surana i Jordi Cabanes, amb la cònsol menor Olalla Losada, al terreny de ‘Canrodes’.

AGÈNCIES
ESCALDES-ENGORDANY

latge de caravanes per als ve-
ïns d’Andorra la Vella i 15 pla-
ces addicionals per a caravanes 
de turistes. A més, disposarà de 
tots els serveis necessaris per al 
buidatge d’aigua i altres neces-
sitats. La inversió prevista és de 
800.000 euros.

Pel que fa a les zones verdes, 
‘Canrodes’ comptarà amb un 
parc per a gossos de 1.500 me-
tres quadrats amb zona d’agi-
litat, exercicis, pipicà i abeu-
rador. «Estem pendents de re-
unir-nos amb les entitats per 
acabar de definir com s’enca-

i una minideixalleria. Segons 
ha confirmat el cònsol major, 
Sergi González, s’espera que es-
tigui enllestit abans dels Jocs 
dels Petits Estats.

El conseller de Serveis Pú-
blics, Medi Ambient i Patrimo-
ni Natural, Jordi Cabanes, i el 
conseller de Circulació i Apar-
caments, Xavier Surana, han vi-
sitat el terreny aquest dimarts. 
Segons han explicat, el projec-
te respon a la necessitat de cre-
ar noves places d’aparcament a 
la zona, propera a l’Estadi Co-
munal Joan Samarra i Vila i al 

Lycée Comte de Foix, davant 
el futur tancament del pàr-
quing comunal Antic Camí Ral 
1. «Quan vam arribar al Comú 
se’ns va informar que la propie-
tat de l’aparcament té voluntat 
d’edificar al terreny que ocu-
pa actualment l’aparcament 
comunal i vam considerar que 
havíem de moure fitxa i avan-
çar-nos al tancament en bene-
fici de la ciutadania», ha indi-
cat Surana.

El nou aparcament disposa-
rà de 144 places per a cotxes, 30 
per a l’estacionament en pupil-

Xavier Surana

«Se’ns va informar que 
la propietat té voluntat 
d’edificar al terreny 
que ocupa actualment 
l’aparcament comunal»

CONSELLER DE CIRCULACIÓ

biran totes les activitats», ha 
explicat Cabanes. Així mateix, 
també hi haurà una zona verda 
d’esbarjo per a famílies, amb 
un parc i zones de lectura i om-
bra, la qual cosa permetrà con-
vertir aquest espai en un refugi 
climàtic per al barri, millorant 
la qualitat de vida dels seus ve-
ïns i oferint una connexió di-
recta amb el passeig del riu. El 
projecte també inclou una mi-
nideixalleria per facilitar el re-
ciclatge i la gestió de residus a 
la zona. A banda, s’estan duent 
a terme negociacions en fase 
final amb els propietaris d’un 
terreny adjacent per tal de mi-
llorar l’accés a la parcel·la. .
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Forces Elèctriques d’Andorra (FE·
DA) ha finalitzat amb èxit el man·
teniment del Grup 2 (G2) dels 
seus grups hidroelèctrics, una ac·
tuació que ha permès incremen·
tar la potència de la instal·lació 
en 1.000 quilowatts. Els treballs 
han durat sis mesos i han supo·
sat una inversió d’un milió d’eu·
ros. Segons el director d’operaci·
ons de FEDA, Jordi Travé, aquest 
manteniment és un dels més im·
portants que ha fet la companyia 
en la seva història recent. «És el 
manteniment del G2, que és un 
dels tres grups hidroelèctrics 
que tenim aquí a FEDA», ha ex·
plicat Travé aquest matí als mit·

L’entitat destina 1 milió d’euros en el manteniment per a cadascun dels tres grups hidroelèctrics

FEDA guanya 1.000 kW de potència 
amb les obres de manteniment del G2

GENERADORS ELÈCTRICS

EL PERIÒDIC/L.G.R

Jordi Travé, director d’operacions de FEDA, a les intal·lacions de l’entitat. 

LAURA GÓMEZ RODRÍGUEZ
ENCAMP

jans. Aquest procés de renovació 
es realitza cada 20 anys i consis·
teix en el desmuntatge complet 
de l’equip: «Canviem i renovem 
moltes peces i sanejem les altres», 
ha detallat.

Una de les particularitats 
d’aquesta intervenció ha estat 
la manipulació d’elements de 
grans dimensions, ja que la majo·
ria de les peces són molt particu·
lars. «La major part d’aquestes pe·
ces no són peces estàndards, són 
peces fetes a mida», ha indicat el 
director d’operacions. A més, ha 
destacat que algunes de les parts 
de l’equip tenen un pes conside·
rable. «El rotor d’aquest equip pe·
sa més de 30 tones», ha puntua·
litzat. 

Els treballs han estat duts a ter·

destacat el director d’operacions.
El manteniment del Grup 2 

forma part d’un pla de renovació 
progressiva dels equips hidroe·
lèctrics de FEDA. L’any 2022 es 
va dur a terme la renovació del 
Grup 3 i el proper mes de juny 
començarà el manteniment del 
Grup 1. «Ja portem un any treba·
llant amb el manteniment que 
començarem el mes de juny, que 
serà del G1», ha avançat Travé. La 
programació d’aquestes inter·
vencions es realitza en funció de 
la disponibilitat d’aigua i del con·
sum energètic. «El manteniment 
el programem un cop hem fina·
litzat la fosa de neu, cap al mes 
de maig, per aprofitar el màxim 
d’aigua possible», ha explicat el 
director d’operacions. .

me per l’equip de taller i man·
teniment de FEDA, amb la col·
laboració d’Electricité de France 
(EDF) dins d’un contracte marc 
entre ambdues companyies. L’ac·
tuació també ha permès incre·
mentar la potència del Grup 2, 
que ha passat de generar 14.000 
quilowatts a 15.000. «Amb aquest 
manteniment hem aconseguit 
obtenir mil quilowatts més de 
potència», ha assenyalat Travé.

A través dels seus tres grups hi·
droelèctrics, FEDA genera prop 
del 20% de l’electricitat consumi·
da al país, segons la disponibili·
tat d’aigua anual. «Nosaltres amb 
aquests tres grups hidroelèctrics, 
amb l’aigua, fem entre un 15% i 
un 20% de l’energia del país, amb 
un origen 100% renovable», ha 

«Nosaltres, amb 
aquests tres grups 
hidroelèctrics, fem 
entre un 15% i un 20% 
de l’energia del país»

«El manteniment el 
programem un cop 
hem finalitzat la fosa 
de neu, cap al mes 
de maig»
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RE
SUL
TATS

Carteres
automatitzades

Pista Verda
Risc baix

Pista Debutant
Risc molt baix

Pista Blava
Risc mitjà-baix

Pista Vermella
Risc mitjà

Pista Negra
Risc alt

Fora Pista
Risc molt alt

Rendibilitats any 2024 per perfil de risc

3,2% 8,9% 14,3% 17,8% 14,0%2,3%

Menys comissions, més rendibilitat
Myandbank és un banc 100% digital, un nou canal comercial d’Andorra Banc Agricol Reig, SA. (Andbank). Andbank opera amb el Número de Registre Tributari (NRT) A700158F el núm. de Registre Societats Mercantils 5008. 
i el núm. de registre a l’Autoritat Financera Andorrana (AFA) EB 01/95. La rendibilitat de les carteres Debutants i Fora Pista correspon al període des del 15/04/2024 fins al 31/12/2024.
Els rendiments passats no constitueixen un indicador fidedigne de resultats futurs. La comissió de gestió del 0,30 % i de custòdia anual del 0,20n% es cobraran trimestralment. Per a més informació, contacta amb 
hola@myandbank.com o al 881 960.

https://myandbank.com/es/
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Amb una xifra «molt positiva i 
solidària» es va acomiadar el 
2024: 1.530 donants. Això reflec-
teix l’esperit solidari i altruista 
d’un petit país que si d’alguna 
cosa no manca és de generositat 
davant els més desfavorits. Així 
ho ha expressat avui el secreta-
ri general de la Creu Roja, Joan 
Saurí, durant el primer dia de la 
primera campanya de donació 
de sang de l’any 2025 celebrada 
des d’aquest matí a la sala Prat 
del Roure d’Escaldes-Engordany 
i que s’estendrà fins al dijous 6 de 
febrer. «Tenim per avui 141 per-
sones inscrites, tampoc se’n po-
den fer més, ja que és el volum 
màxim que s’accepta per dia. 
He de dir que la xifra de donaci-
ons totals amb la que vam tancar 
l’any passat és especialment bo-
na i aconseguir-ne més resulta-
ria molt complicat», ha esclarit 
el portaveu de l’entitat.

Així, l’estimació de Saurí per a 
aquesta primera campanya d’en-
guany (de tres dies de durada) ha 
estat «d’assolir les 420 donaci-
ons, atenent que en 2024 es van 
efectuar 415 en aquest escenari». 
A més, ha fet saber que «extreu-
re una xifra similar a la de l’any 
anterior seria un símptoma molt 
positiu». Sobre l’organització de 
la campanya, recordem duta a 
terme pels alumnes de l’Escola 
Andorrana de primer curs de se-
gona ensenyança d’Encamp, Or-
dino i Santa Coloma, el secreta-
ri ha esmentat que «ells són els 
grans protagonistes de l’acte, ja 
que fan el gran gruix amb la con-
fecció i posterior divulgació de la 
campanya. Han programat fins 

Joan Saurí remarca 
que el Banc de sang 
està amb 6.850 dosis

El Prat del Roure confia atendre 420 
donants a la primera campanya 2025

COL·LABORACIÓ ALUMNES-CREU ROJA

PARIS MAMEGHANI
ESCALDES - ENGORDANY

EL PERIÒDIC / P.M.

La sala Prat del Roure a les 11.30 hores d’aquest dimarts al matí, amb la participació de cinc donants.

EL PERIÒDIC / P.M.

El secretari general de la Creu Roja, Joan Saurí, amb la cap de comunicació de l’entitat.

i tot els torns i el circuit que fa la 
gent per venir. Nosaltres com a 
Creu Roja ens limitem a donar su-
port i control al Banc de sang de 
Catalunya, qui són els que efec-
tuen l’extracció de sang pròpia-
ment dita», ha puntualitzat.

Un altre punt destacat que 
ha brindat el dirigent és arran 
d’una conversació que ha tingut 
avui amb el Banc de sang sobre 
el balanç del gener: «Justament 
m’han comentat que han tin-
gut una baixada en aquest pas-

LES DADES DE LA CREU ROJA

1.530

1.000

Són el nombre de donacions dutes 
a terme amb èxit al llarg d’un 2024 
que ha deixat «molt bones xifres».

És el balanç diari de dosis que es fan 
servir al Banc de sang de Catalunya 
per abastir als diferents hospitals.

sat mes, i que per aquest motiu 
han fet una marató ‘superbèstia’ 
de donació a tota Catalunya. Es-
tan recompostos ara mateix amb 
6.857 dosis que està prou bé, en-
cara que arribar a les 7.000 seria 
el nombre més idoni sabent que 
se’n fan servir 1.000 al dia i que la 
sang té una certa caducitat». .
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Mans Unides Andorra presenta 
la seva nova campanya contra 
la fam al món per al 2025, ‘Com-
partir és la nostra major rique-
sa’, amb la qual esperen recap-
tar 125.700 euros. Aquests fons 
es destinaran a vuit projectes di-
ferents repartits per tot el món, 
entre els quals hi ha la compra 
d’una incineradora de residus 
per al Centre Médical Catholique 
de Nkolondom al Camerun, pro-
jecte en el qual el Govern ha fet 
una aportació de 28.000 euros.

El president de Mans Uni-
des, Jordi Casal, ha explicat que 
«durant l’any es duran a terme 
quatre activitats que serviran 
per promocionar l’entitat». En 
aquest sentit, ha destacat que «és 
evident que no recaptarem els 
125.700 euros amb aquests actes, 
però sí que ens serveixen per visi-
bilitzar la campanya i recordar 
als nostres simpatitzants que ja 
poden col·laborar».

Tanmateix, Casal ha incidit 

EL PERIÒDIC/E.H.M

El bisbe coadjutor 
participarà en una taula 
rodona el 17 de febrer

Mans Unides aspira a recaptar 
125.700 euros durant el 2025

Rosario Pérez assumeix el lideratge del Servei 
de Salut Mental després de la renúncia de Mur

CAMPANYA SOLIDÀRIA

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ANDORRA LA VELLA

EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

en el fet que la xifra que es vol as-
solir és ambiciosa, però es troba 
dins dels marges assolits en al-
tres anys: «En edicions anteriors 
hem tingut recaptacions d’entre 
70.000 i 130.000 euros», ha apun-
tat el president, remarcant que 
«l’any passat vam arribar fins 
als 100.000 euros». Entre les ac-
tivitats que es duran a terme per 
aconseguir el finançament de-
sitjat, destaca una taula rodona 

amb el bisbe coadjutor del Bisbat 
d’Urgell, Josep Lluís Serrano, que 
se celebrarà el pròxim 17 de fe-
brer a les 20.30 hores. Sota el títol 
‘Compartir és la nostra major ri-
quesa. De l’Àfrica austral a l’Amè-
rica Llatina’, Serrano explicarà la 
seva experiència en països en vi-
es de desenvolupament. «Es trac-
ta d’una persona que ha viscut 
les realitats del Tercer Món en di-
ferents llocs», ha explicat Casal. . 

LINKEDIN

La doctora M. Rosa Pérez, metgessa especialista en Psiquiatria.

Mur ja té relleu. Així ho ha anunci-
at el Servei Andorrà d’Atenció Sa-
nitària (SAAS) en un comunicat, 
en què informa que Carles Mur, 
el que fins ara era el cap del servei, 
ha presentat el seu desistiment 

El president de Mans Unides d’Andorra, Jordi Casal, ha destacat que les activitats serviran per donar visibilitat a l’organització. 

voluntari del càrrec. Segons el co-
municat, la decisió s’ha pres «per 
raons personals i familiars amb 
motivacions professionals sobre-
afegides» i serà efectiva el 28 de fe-
brer. Tanmateix i a partir de l’1 de 
març, la doctora M. Rosario Pérez, 
metgessa especialista en Psiquia-
tria, assumirà les funcions de cap 
del Servei de Salut Mental «fins 
a la resolució de la convocatòria 
d’aquesta plaça». El procés de se-
lecció per a la cobertura definitiva 
s’anunciarà pròximament. .

RELLEU DE CÀRREC

EL SUPORT A LA INICIATIVA

28.000 EUROS
L’aportació económica del 
Govern per al projecte de compra 
d’una incineradora al Camerun.



La recaptació duanera se situa en 17 milions d’euros al gener.

EL PERIÒDIC

El cos de Banders va dur a terme 
l’any passat un total de 1.845 ac-
tuacions relacionades amb la fau-
na i la flora. Aquesta xifra repre-
senta una disminució del 4,3% 
respecte a les dades registrades 
el 2023, la qual cosa suposa una 
estabilització de les actuacions 
així com de les trucades que va 
rebre el cos, que van ser un total 
de 2.911. Val a dir que les temàti-
ques més demanades són danys 
d’espècies regulables (26%), fau-
na salvatge (22%) i caça (20%).

El nombre d’atestats oberts per 
infraccions a la normativa de ti-
nença de gossos perillosos ha ex-
perimentat un sensible augment 
el 2024, arribant a un total de 45 
casos. La majoria de les infracci-
ons no han estat per la nova nor-
mativa, sinó per no portar el mor-

La majoria d’infraccions 
són per morrió mal 
col·locat o gos deslligat

Registre de 45 atestats per infraccions 
en la tinença de gossos perillosos

BALANÇ ANUAL DEL COS DE BANDERS

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

rió degudament posat o anar des-
lligat. Dels 45 atestats, 32 (71,1%) 
s’han acollit a la reducció per con-
formitat, una xifra que ha aug-
mentat progressivament els dar-
rers anys, fet que demostra una 
major acceptació de la normati-
va per part de la ciutadania.

Pel que fa als controls de pes-
ca, el nombre d’inspeccions efec-
tuades s’ha incrementat fins als 
1.106, una xifra superior a la re-
gistrada el 2023. Aquesta inten-
sificació del control ha derivat 
en un augment dels atestats, 
que han arribat als 39. La majo-

ria d’aquests casos s’han produït 
en controls als acotats intensius 
de pesca, i gairebé el 80% de les 
sancions s’han acollit a la reduc-
ció per conformitat, evitant així 
processos d’al·legacions per part 
dels infractors.

La caiguda del 38% en les 
importacions de tabac minva 
els ingressos duaners
EL PERIÒDIC
ESCALDES - ENGORDANY

Els ingressos de la Duana du-
rant el primer mes de 2025 han 
assolit els 17 milions d’euros, 
un 15,1% menys que el gener 
de 2024, quan es van registrar 
20 milions. Aquest descens es 
deu principalment a la reduc-
ció de les importacions de ta-
bac, que han caigut un 38,1%, 

passant de 9,5 milions a 5,9 mi-
lions d’euros. 

Pel que fa a altres catego-
ries, les importacions de be-
gudes han generat exacta-
ment 796.000 euros, amb un 
increment del 5,1% respecte 
als 758.000 euros de gener de 
2024. Els ingressos per taxes a 
la importació de combustibles 
minerals s’han situat en 5,09 
milions, amb un lleuger aug-

INFORME MENSUAL

ment del 0,2% en comparació 
amb els 5,08 milions de l’any 
anterior.

L’únic sector amb un creixe-
ment destacat ha estat el d’al-
tres mercaderies, que ha ex-

perimentat un augment del 
12,8%, passant de 4,6 milions 
a 5,2 milions d’euros aquest ge-
ner, consolidant-se com l’únic 
apartat en clara tendència a 
l’alça. .

SFGA

Prop de 2.000 actuacions efectuades pels Banders durant el 2024. 

El nombre 
d’inspeccions pel 
que fa als controls de 
pesca s’ha incrementat 
fins als 1.106

En relació amb la caça, el nom-
bre de controls realitzats ha estat 
de 855, una xifra inferior a la del 
2023, degut a una disminució en 
el nombre de captures d’alguns 
plans de caça i una reducció de 
les batudes administratives i 
del nombre de caçadors partici-
pants. Tot i aquest descens, els 
atestats han arribat als 13, man-
tenint-se estables. Respecte a la 
fauna salvatge s’han recollir 396 
mostres, gairebé 100 més que el 
2023. .

Nacional Dimecres, 5 de febrer del 202514
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12 anys i mig després, i havent 
passat així un total de quatre am-
baixadors i quatre cònsols dife-
rents, «ha arribat el moment de 
posar fi a una etapa positiva, en 
la que he intentat fer el millor 
possible i a la que guardo molta 
estima i sento pena en deixar». 
Aquestes han estat les paraules 
d’agraïment del des d’avui ja ex-
cònsol honorari portuguès al 
Principat i a Espanya, José Manu-
el da Silva, amb un emotiu dis-
curs de comiat en què ha reme-
morat moments tan especials 
com la visita al país del president 
de la República Portuguesa, Mar-
celo Rebelo de Sousa, o el mandat 

Amb emoció, el representant ha extret que «s’ha efectuat molta feina en pro dels portuguesos»

La comunitat lusitana acomiada al 
cònsol honorari José Manuel da Silva

HOMENATGE DE COMIAT

PARIS MAMEGHANI
ANDORRA LA VELLA

de l’excap de Govern, Toni Mar-
tí, i també per «tot el suport i ca-
lor que m’ha brindat Andorra al 
llarg d’aquests anys».

Per tota la seva labor i trajectò-
ria al capdavant del consolat ho-
norari, da Silva ha rebut aquesta 
tarda i en mans de l’ambaixador 
actual de Portugal al Principat i a 
Espanya, Joao Mira Gomes, una 
insígnia de distinció que l’acre-
dita com a membre de mèrit 
del consolat portuguès. Un acte 
que no s’han volgut perdre i en 
el qual han estat convidats dues 
autoritats tan assenyalades com 
el cap de Govern, Xavier Espot, i 
el cònsol de la capital, Sergi Gon-
zález, qui han observat amb tot 
detall el moment de l’obsequi. Da 
Silva ha esclarit en aquest sentit 

EL PERIÒDIC / P.M.

L’ambaixador de Portugal a Andorra i Espanya, Joao Mira Gomes, fent entrega d’una insígnia de distinció al cònsol honorari José Manuel da Silva.

que han sigut uns anys «de molt 
aprenentatge i que el període de 
la Covid va propinar cinc anys es-
pecialment intensos de treball al 
costat de l’ambaixador», al mar-
ge de recordar «que no sempre es 
pot treballar al gust de tothom». 

Per la seva part, Mira Gomes ha 
referenciat que la representació 
diplomàtica que ha guanyat amb 
el càrrec «deixa una impremta 
simbòlica per a Espanya i França 
i també per a la nombrosa comu-
nitat portuguesa resident que ha 
atès durant molts anys i amb mol-
ta certesa en aquest bell país». Al-
trament, convé remarcar que en-
guany s’inaugura un nou conso-
lat general de Portugal a Andorra 
i del qual da Silva «desitja tots els 
seus millors encerts». .

Joao Mira Gomes

«La seva tasca ha estat 
indubtable i ha deixat 
un segell al cor de tots 
els compatriotes lusitans 
que ens acullen al país»

AMBAIXADOR PORTUGUÈS A 
ANDORRA I ESPANYA



Nacional Dimecres, 5 de febrer del 202516

Joan Rovira
DIRECTOR DE LOOPA

I.R.

ENTREVISTA

Aquest dimecres el Centre 
de Congressos d’Andorra la 
Vella serà l’escenari de l’on·
zena edició de la First LEGO 
League Andorra Telecom, la 
qual comptarà amb la parti·
cipació de set equips d’esco·
les andorranes. Aquesta com·
petició presenta reptes con·
tinus adaptats a les diferents 
edats, i proporciona una edu·
cació sostenible i significati·
va en l’àmbit de les STEAM 
(ciència, tecnologia, enginye·
ria, art i matemàtiques), amb 
l’objectiu d’inspirar i empo·
derar infants i joves. Des del 
PERIÒDIC parlem amb Joan 
Rovira, director de Loopa, 
l’empresa que treballa amb 
robòtica com base educativa 
i amb diferents àmbits tecno·
lògics com la programació, 
l’electricitat, la mecànica i 
les energies.

—Expliqui’ns aquest esdeve-
niment. Quina importància té 
per a la formació dels joves?
—Sis centres educatius (els col·
legis Sagrada Família, Sant 
Ermengol, Mare Janer, les es·
coles andorranes de secun·
dària de Santa Coloma, d’Or·
dino d’Encamp) mostraran les 
competències que han adqui·
rit en l’àmbit de la robòtica. 
Es tracta d’un torneig organit·

tactat, si han parlat amb cientí·
fics, etc.

Després hi ha un altre apartat 
que és el disseny del robot. I, final·
ment, hi haurà un guanyador del 
premi ‘Valors’, que fa referència 
al comportament de l’equip i la se·
va cordialitat. 

El guanyador absolut d’Andor·
ra tindrà l’oportunitat de partici·
par en la competició a Espanya, i 
el vencedor d’aquesta final acce·
dirà a la competició internacional 
(tindrà lloc a Houston).

El patrocinador oficial és An·
dorra Telecom. Andorra Telecom 
promou la formació de la robòti·
ca i innovació entre els infants i 
adolescents a través de les compe·
ticions com la First Lego League, 
que aplega equips de diferents es·
coles, a través de la World Robotic 
Olympiad (WRO) i la VEX Robotics 
Competition, que reuneix clubs 
de robòtica. L’objectiu és incen·
tivar les activitats relacionades 
amb l’educació STEAM, un model 
pedagògic que agrupa cinc àrees 
· ciència, tecnologia, enginyeria, 
art i matemàtiques – per a la reso·
lució de problemes tecnològics.
Aquesta competició serà l’onzena 
que se celebra al país.

—A la pàgina web de Loopa citen 
Confuci, el filòsof xinès: “M’ho van 
explicar i ho vaig oblidar; ho vaig 
veure i ho vaig entendre; ho vaig 
fer i ho vaig aprendre”. És el seu 
eslògan?
—Soc enginyer de Barcelona i tinc 
dues filles. Amb el temps, vaig co·
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Rybalchenko
IRINA

«El nostre objectiu és acostar 
la tecnologia als joves»

ble... Com més missions comple·
tin amb èxit, més punts obtin·
dran.

Un altre repte consisteix en un 
projecte científic innovador. En 
aquest cas, els equips han de pre·
sentar davant d’un jurat un pro·
jecte original que ells mateixos 
han dissenyat, relacionat amb la 
temàtica subaquàtica. Els equips 
han de documentar·se en aquest 
context, ja que els jutges valoren 
molt la font d’informació que uti·
litzen: quantes empreses han con·

zat per LEGO. En aquesta edició la 
competició internacional es de·
senvoluparà a 110 països i comp·
tarà amb més de 679.000 parti·
cipants. Aquest any, la temàtica 
general és medi ambient, cen·
trant·se en la vida subaquàtica. 
Els equips han de construir un ro·
bot que els permeti afrontar una 
sèrie de reptes. Les missions simu·
len situacions sota l’aigua, com 
rescatar peixos atrapats entre al·
gues, netejar el fons marí o crear 
un projecte de pesca més sosteni·
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mençar a considerar la possibili·
tat de crear un projecte de robò·
tica per a nens. Molts amics amb 
fills també es van mostrar interes·
sats, i a poc a poc vam aconseguir 
fer·ho realitat. 

El nostre objectiu és acostar la 
tecnologia als joves. Som consci·
ents que vivim en un món molt 
tecnificat, on interactuem cons·
tantment amb diversos disposi·
tius, però sovint ho fem com a 
simples espectadors. Tots utilit·
zem el mòbil o l’ordinador, però 
poques vegades ens aturem a re·
flexionar sobre el seu funciona·
ment real.

Aquí oferim l’oportunitat de 
comprendre la tecnologia, d’ex·
plorar el seu interior i de desco·
brir com operen les màquines i el 
programari. En essència, ens de·
diquem a ensenyar a programar 
i a entendre el codi que permet 
que les màquines funcionin, que 
és el llenguatge de programació. 
A més, també promovem un ves·
sant més creatiu, treballant amb 
components desmuntats per 
construir màquines que executin 
tasques de manera ràpida i efici·
ent.

Les activitats que oferim aquí 
també es realitzen a les escoles 
de primària com a extraescolars. 
D’aquesta manera, hem establert 
una xarxa d’alumnes força signi·
ficativa.

—Que estudien els seus alumnes 
exactament?
—Construir un robot implica 
una gran quantitat de treball, 
temps i compromís; no és una 
tasca senzilla. Per això, la part 
més gratificant de l’equip és par·
ticipar en un torneig. Indepen·
dentment dels resultats, siguin 
positius o negatius, és una expe·
riència molt enriquidora, ja que 
és en aquests esdeveniments on 
realment s’aprèn. Com més tor·
nejos es disputen i més alt és el ni·
vell dels participants, més conei·
xements s’adquireixen.

Després del primer torneig, 
quan els participants tornen, és 
com si posessin a prova el robot 
en una situació real, i ràpidament 

poden identificar mancances, er·
rors en les estratègies i observar 
altres robots que són més compe·
titius. Això els permet adonar·se 
de quines estratègies i dissenys 
són més efectius, i així poden fer 
les modificacions necessàries per 
estar millor preparats per a la se·
güent competició.

A Andorra, com que som un pa·
ís petit, hem de desplaçar·nos a 
l’exterior si volem acumular més 
experiències. Per això, participem 
sovint en tornejos a Catalunya.

—Actualment, els nens i joves de-
diquen més temps als dispositius 
electrònics i es comuniquen menys 
entre ells.  La motivació és fona-
mental. Com podem fomentar 
aquesta motivació?
—Avui dia, observem que els ren·
diments acadèmics estan dismi·
nuint, i això es deu a la falta de 
motivació dels nens. 

Molts dels alumnes que hem 
tingut i que ara ja estan a batxille·

Es tracta de revisar constant·
ment aquesta forma de pensar crí·
tica. Sempre és important avalu·
ar el que estàs fent per aconseguir 
un millor resultat. Aquests són re·
cursos útils per a qualsevol pro·
fessió!

Per això, és fonamental per a 
nosaltres, els monitors i profes·
sors, saber que no hem de pro·
porcionar la solució immedia·
ta, sinó que hem de presentar els 
reptes de manera gradual i que si·
guin objectius assolibles.

Això és similar a una feina. 
Quan pensem, com a adults, sa·
bem que quan tenim il·lusió i mo·
tivació, som capaços d’avançar 
significativament tant en l’àm·
bit laboral com en el personal. El 
pitjor que es pot fer és contrac·
tar algú per a una feina si aquesta 
persona no està motivada.

Si entres en un nou lloc de tre·
ball i de sobte se’t confia un pro·
jecte molt important, és proba·
ble que et sentis aclaparat. És im·
portant que tinguem reptes que 
puguem afrontar, ja que això ens 
farà la sensació de progressar i 
créixer. Al final, aconseguiràs un 
resultat que al principi et sembla·
va inabastable.

—Què és el que més atrau els nens 
actualment? Quin tipus de robots 
els interessa més, o els agraden 
tots?
—Els nens s’interessen principal·
ment per tota mena de robots, es·
pecialment aquells que poden 
participar en jocs. Per exemple, 
realitzem diversos reptes amb ro·
bots en el sumo clàssic, que consis·
teix en una competició on els ro·
bots intenten expulsar l’oponent. 
Els encanta aquesta activitat, ja 
que els motiva a millorar i a gua·
nyar, la qual cosa fomenta el seu 
aprenentatge. Com he mencionat 
abans, quan un nen està motivat, 
la seva capacitat d’aprenentatge 
es multiplica.

A més, intentem treballar amb 
una gran varietat de materials. 
Amb els més petits, és important 
canviar de robot amb freqüència, 
ja que es poden avorrir més ràpi·
dament. En canvi, amb els nens 

més grans, podem mantenir 
un mateix robot durant més 
temps, modificant les cons·
truccions i altres aspectes.

—Una qüestió filosòfica: els 
nens i la intel·ligència artifici-
al... és un problema?
—És un tema molt interessant. 
D’una banda, podríem pen·
sar que la intel·ligència arti·
ficial representa un repte per 
als nens en l’actualitat. Podrí·
em argumentar que això pot 
perjudicar el seu aprenentat·
ge. No obstant això, d’altra 
banda, és una realitat que no 
podem ignorar. Actualment, 
grans empreses estan intro·
duint al mercat eines tecnolò·
giques amb una capacitat ex·
traordinària. I és evident que 
les empreses que decideixin 
no utilitzar aquests recursos 
quedaran enrere.

Per tant, ens trobem da·
vant d’aquesta doble pers·
pectiva. El que hem de fer 
és buscar un equilibri, cosa 
que no és fàcil, ja que la tec·
nologia avança molt més rà·
pidament que la capacitat 
de modificar les estructures 
educatives. Hem de trobar la 
manera d’aprendre a fer ser·
vir aquestes eines de manera 
que siguin compatibles amb 
l’aprenentatge, tal com hem 
de fer compatible moltes al·
tres coses.

—Li sembla que cada any hi ha 
més estudiants apassionats 
per la robòtica?
—Sí, efectivament, estem ex·
perimentant una bona ten·
dència. A poc a poc, anem 
millorant; no és un creixe·
ment molt exponencial, pe·
rò és notable, sobretot grà·
cies al boca·orella dels pares 
que porten els seus fills aquí 
i que estan contents. La veri·
tat és que les activitats que 
oferim, si les analitzem des 
d’un punt de vista empresa·
rial, són més que un simple 
negoci. Estem aquí perquè 
ens apassiona el que fem. .
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«El pitjor que es pot 
fer és contractar algú 
per a una feina si 
aquesta persona no 
està motivada»

rat, efectivament, acaben triant 
estudis universitaris relacionats 
amb la tecnologia. No obstant ai·
xò, també n’hi ha molts que no ho 
fan, ja que els interessa aquesta 
àrea com una forma d’adquirir ha·
bilitats que els seran útils en el fu·
tur, com el pensament crític i un 
enfocament més racional. Aques·
ta manera de treballar implica re·
visar constantment els processos 
i aplicar la lògica. En un torneig 
de robòtica, per exemple, el repte 
és el mateix per a tothom, però ca·
da robot és diferent. Si analitzem 
la programació, veurem que cada 
persona té un enfocament únic i 
que un mateix problema pot tenir 
múltiples solucions.
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Ctra. General del Serrat, 
La Cortinada (ORDINO) 

Tel.: 850 068
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Magnifiques cases de pedra completa-
ment restaurades i rehabilitades a Tolo-
riu-Cerdanya
Conjunt de tres cases de pedra amb estil modern i 
amb un elegant jardí privat. Una d’aquestes cases 
és individual i les altres dues adossades.
Superfície (m2) 440 
Habitacions 9 
Banys 7
Preu: 950.000 €

Pis a Escaldes-Engordany
Pis de 52 m2 . Consta d’una cuina americana, sa-
ló-menjador, una habitació doble, un bany com-
plet amb banyera, d’una plaça d’aparcament i un 
traster.
Habitacions 1 
Banys 1
Preu: 200.000 €

Gestió de lloguers, compra i venda de finques
Administració de comunitats de propietaris

Consulti’ns sense cap compromís, 
també pot contactar-nos 

mitjançant la nostra pàgina web 
www.alpinaimmobiliaria.com

diversos

https://laportella.ad/
https://www.alpinaimmobiliaria.com/
https://instalfredandorra.com/
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https://www.instagram.com/elperiodic.ad/?hl=es
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Enviar cv a hola@becrestaurant.com

FEINA

https://www.becrestaurant.com/
https://www.instagram.com/serenity.relaxing/
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Gina del Rio manté la dinàmica i 
ha tornat a fer història de l’esport 
andorrà sent segona a l’esprint en 
clàssic dels Campionats del Món 
U23 d’esquí de fons de Schilpa-
rio (Itàlia), l’estrena de la cita. La 
tricolor només s’ha vist supera-
da per la sueca Märta Rosenberg 
(2’59.10), amb qui ha compartit 
eliminatòries des dels quarts de 
final, quedant-se a +5.14. El po-
di l’ha completat la també sueca 
Elin Henriksson, a +5.95. Del Rio 
continuarà el dijous la participa-
ció en aquest Mundial, amb els 20 
quilòmetres ‘mass start’ en clàs-
sic, i el dissabte amb els 10 quilò-
metres individuals en patinador.

Només s’ha vist superada per Rosenberg per signar el millor resultat de la categoria en uns Mundials
@FISCROSSCOUNTRY

Gina del Rio després de finalitzar la prova, a l’esquerra de la imatge.

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

Gina del Rio, subcampiona del 
món U23 en l’esprint clàssic

ESQUÍ DE FONS

Esports

havia assolit dues quartes posici-
ons, però això sí, sempre en dis-
tància, i no en esprint. L’andorrà 
va ser quart l’any 2017 a Soldier 
Hollow (Estats Units), als 15 qui-
lòmetres patinadors, i va repe-
tir quarta posició, l’any següent, 
a l’skiathlon dels Mundials de 
Goms (Suïssa). .

«Estem molt contents amb el 
resultat perquè és una cosa in-
creïble […] Ha sigut una cursa du-
ra, amb una qualificació bona, 
però es podria haver fet millor i 
després el que conten són les fi-
nals, així que estic molt contenta 
d’aquestes», ha mencionat la tri-
color. «L’estratègia ha sigut mar-

car sempre un ritme alt per si no 
ens classificàvem directament 
fer-ho pel crono, però no ha fet 
falta», ha completat.

MILLOR RESULTAT HISTÒRIC EN UNS MUN-

DIALS U23 / Fins al moment, els mi-
llors resultats en uns Mundials 
U23 eren per a Irineu Esteve, qui 

Gina del Rio

«Estem molt contents 
amb el resultat perquè és 
una cosa increïble […] Ha 
sigut una cursa dura amb 
una qualificació bona»

«L’estratègia era marcar 
sempre un ritme alt per 
si no ens classificàvem 
directe fer-ho pel crono, 
però no ha fet falta»

FONDISTA
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El balanç de la Copa d’Europa 
d’esquí alpí masculina ha estat 
més que positiu. D’excel·lent. Fins 
al punt que el director general de 
Grandvalira – Ensisa, David Hidal-
go, ha exposat que el coordinador 
FIS de la cita, Wim Rossel, «ens diu 
que li agradaria venir cada any i, 
si pogués ser, més d’una vegada». 
«Això no sé si podrà ser», s’ha res-
post a si mateix, «però aquest és 
el millor aval de tots. I així ens ho 

Hidalgo no tanca la porta als Mundials d’alpí dient que cal esperar que el moment polític sigui «idoni»

Un balanç de Copa d’Europa 
d’excel·lent: «Quan hi tornem?»

ESQUÍ ALPÍ

ORIOL MOLAS

Imatge de la roda de premsa del balanç de la Copa d’Europa de Soldeu. 

POL FORCADA QUEVEDO
CANILLO

lorat la participació dels andor-
rans. «Estem molt contents i sa-
tisfets pel nivell mostrat», ha 
exposat, afegint que cap dels dos 
«ha desentonat gens amb el nivell 
de Copa d’Europa». En aquest sen-
tit, ha destacat que el gegant no 
és encara un objectiu per a ells en 
aquesta cita, on a l’eslàlom «sí que 
estem més a la zona de punts».

LA PORTA A ACOLLIR UNS MUNDIALS ES 

MANTÉ OBERTA / Fa poc més de sis 
mesos que Andorra es va quedar 
sense acollir els Mundials d’esquí 
alpí del 2029 –Narvik– i del 2031 –
Val Gardena–, tot envoltat d’unes 
votacions que des de la candida-
tura pirenaica van titllar de «po-
lititzades». Avui, el director gene-
ral de Grandvalira – Ensisa, David 
Hidalgo, demanat per si es manté 
oberta la porta a acollir uns Cam-
pionats del Món, ha deixat clar 
que sí. . 

molt bé com anar tancant les eta-
pes fins que arriba l’esdeveni-
ment. Una pista amb unes condi-
cions excel·lents de –fins i tot– Co-
pa del Món masculina», ha afegit.

En darrer lloc, el gerent de la Fe-
deració Andorrana d’Esquí ha va-

Per la seva part, el director de 
la cursa, Santi López, ha assenya-
lat que el retorn ha estat «brutal», 
i que els conjunts els han felici-
tat per la capacitat organitzativa 
demostrada. «Tenim un equip de 
treball molt consolidat que sap 
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Bartumeu Gabriel signa a Soldeu un 28è lloc, el seu millor 
resultat en Copa d’Europa, i suma tres punts

33 Eirik Hystad Solberg ha signat 
el doblet a Soldeu. El noruec, 
que ahir ja es va endur el gegant 
de la primera jornada de la Copa 
d’Europa d’esquí alpí masculina, 
ha repetit fita avui a la segona 
i darrera cita. Pel que fa a la 
participació andorrana, Bartumeu 
Gabriel s’ha fet amb la 28a plaça –
dels 31 corredors que han acabat– 
per sumar els seus primers punts 
de Copa d’Europa, tres. Així doncs, 
la delegació tricolor ha comptat 
amb Gabriel assolint el seu millor 
resultat en Copa d’Europa amb un 
2’38.57, a +7.55. Ha estat 36è a la 

primera mànega a +4.99, mentre 
que a la segona ha estat també 28è 
amb +3.95. Per la seva part, Àlvar 
Calvo no ha pogut completar la 
primera baixada –ahir no va poder 
acabar la segona–.

ORIOL MOLAS

Bartumeu Gabriel durant la jornada d’avui.

David Hidalgo

«[El coordinador FIS de 
la cita, Wim Rossel] Ens 
diu que li agradaria venir 
cada any i, si pogués ser, 
més d’una vegada»

DIRECTOR GENERAL DE GRANDVALIRA

han transmès: quan hi tornem? 
Doncs tan aviat com sigui possi-
ble», ha completat.

En aquest sentit, només cal re-
cordar les paraules de Bartumeu 
Gabriel, qui just acabar la segona 
mànega de la jornada d’avui ha 
lloat el traçat tot felicitant l’orga-
nització: «S’hi han deixat la pell i 
es nota […] Que n’aprenguin els al-
tres països». Demanat per aques-
tes declaracions, el gerent de la 
FAE, Carles Visa, no ha dubtat a 
assegurar que l’esquiador té raó: 
«Trobar una pista que des del dor-
sal 1 al 73 estigui amb les condi-
cions que està –fent referència a 
l’Avet– és realment molt difícil de 
trobar en Copa del Món, i d’Euro-
pa ja no et dic».

WWW.
llegeix la notícia 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/esports/un-balanc-de-gairebe-excellent-quan-hi-tornem/
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Cande Moreno i Jordina Ca-
minal han estat 24a i 32a, res-
pectivament, al primer entre-
nament de descens dels Cam-
pionats del Món d’esquí alpí. 
Moreno ha acabat amb 1’46.43, 
a 2.51 de la més ràpida, la suïs-
sa Lara Gut-Behrami, mentre 
que Caminal ha assolit un cro-
no d’1’47.93, a 4.01.

L’entrenador, ‘Xoque’ Bellso-
là, ha valorat positivament la 
jornada. «La Cande està en un 
bon to. Totes dues han fet una 
bona preparació a l’Avet i es-
tem molt contents d’haver fet 
Garmisch i veure que ara tenim 
un ritme millor. Serà tot molt 
ajustat», ha exposat.

‘Xoque’ Bellsolà 
assegura que «serà 
tot molt ajustat»

Moreno i Caminal acaben 24a i 32a al 
primer entrenament dels Mundials

ESQUÍ

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

MIJARES, ‘OUT’ A SPINDLERUV MLYN / 
Carla Mijares ha disputat la se-
gona cursa de la Copa d’Euro-
pa d’eslàlom a Spindleruv Mlyn 
(República Txeca). L’andorrana, 
qui dilluns no va poder comple-
tar la primera carrera, ha que-
dat fora a la segona mànega.

TRIOMF DE BLACK AL SUPERGEGANT DE 

L’ECUREUILS D’OR / L’Ecureuils d’Or 
de categoria U16 es disputa 
aquesta setmana a França. Avui, 
al supergegant masculí, Max 
Black ha aconseguit la victòria 
pel grup EEBE U16, mentre que 
a l’eslàlom femení Etna Pou ha 
estat tercera. Black s’ha imposat 
amb 1’12.28. Així mateix, Àlex 
Comellas ha estat 13è, mentre 
que Èric Guimerà ha acabat 67è. 
A la cursa d’eslàlom U16 femení 
celebrada avui a les Deux Alpes, 
Pou ha estat tercera, mentre que 
Carlota Comellas no ha pogut fi-
nalitzar tot i fer quarta a la pri-
mera mànega. El dia anterior, al 
gegant, Pou va ser quarta. .

ALEXIS BOICHARD / AGENCE ZOOM

Cande Moreno al primer entrenament de Saalbach. 

Hi Arribarem, l’associació de-
dicada a fer gaudir de la mun-
tanya a persones amb diver-
sitat funcional, ja ha fet la 
primera sortida d’aquesta tem-
porada d’hivern. Va ser el pas-

sat diumenge a l’estació d’Arin-
sal, una data avançada perquè 
«hem esperat de tenir un millor 
gruix de neu i una millor qua-
litat d’aquesta», han informat. 

En total, la sortida va comp-
tar amb nou persones d’entre la 
Residència l’Albó i l’escola Nos-
tra Senyora de Meritxell, i totes 
elles van poder gaudir d’un mí-
nim de dues baixades amb les 
cadires adaptades amb les quals 
compta Hi Arribarem.

Durant la jornada, des de l’as-
sociació també han apuntat 

Hi Arribarem ja ha fet la 
primera sortida d’aquesta 
temporada d’hivern
Les pròximes jornades 
seran el 9 de febrer, el 
9 de març i el 6 d’abril 

EL PERIÒDIC
ESCALDES-ENGORDANY

HI ARRIBAREM

Imatge de la sortida del passat diumenge.

que van fer una aturada de des-
cans a mig matí per poder gau-
dir d’una xocolata calenta per 
posteriorment acabar d’esqui-
ar entorn les 13.30 hores, quan 
«ens vam aplegar tots per fer un 
dinar de germanor».

Les pròximes sortides previstes 
d’Hi Arribarem seran els dies 9 de 
febrer, 9 de març i, per cloure el 
curs, faran el 6 d’abril una festa 
de comiat amb música en direc-
te, ball i un dinar especial de ger-
manor a la mateixa estació. .



Esports xxxxxxxxxxxxx26

La selecció andorrana de futbol 
sala es torna a enfrontar demà 
(20.00 hores) als Països Baixos 
–al rebatejat pavelló Toni Mar·
tí– per cloure la segona finestra 
de la ‘Main Round’ del Preeuro·
peu. I ho fa volent repetir la fi·
ta del dissabte passat, quan van 
empatar a cinc, per demostrar 
«que no va ser cosa d’un dia i que 
és una evolució que estem man·
tenint partit rere partit». Així ho 
ha exposat el seleccionador, Ta·
lin Puyalto, qui ha indicat que 
el darrer resultat és una «recom·

La Copa del Món XCM presen·
ta Naturland com la segona 
parada del calendari 2025. La 
màxima competició interna·
cional de Marathon arribarà 
al país l’1 de juny i ja es prepa·
ra per rebre els millors espe·
cialistes de la disciplina. Així, 
el Bike Show Naturland viu·
rà dos intensos dies de BTT. El 
dissabte 31 de maig al matí 
tindrà lloc la Shimano Super 
Cup Massi i a la tarda la Su·
per Cup Youth; d’altra ban·
da, l’endemà es disputarà la 
ja anunciada Copa del Món 
Marathon i una nova prova 
de la Marathon Cup BTT.

El director general de Na·
turland, Xabier Ajona, s’ha 
mostrat orgullós de la fita i 
ha afirmat que es tracta d’un 

pensa molt gran per a uns juga·
dors que porten tres anys treba·
llant al màxim».

El tècnic, però, també ha vol·
gut tocar de peus a terra. El com·
binat pirenaic ha sumat dos 
punts en tres jornades, i en cas 
d’assolir el triomf demà, es col·
locaria segon de grup avançant 
als neerlandesos i quedant·se 
darrere de Portugal. «Hem de sa·
ber on estem i qui som. Hem as·
solit un resultat dins els esports 
col·lectius que potser és el millor 
dels darrers anys, i el que arribi 
arribarà, però hem de ser consci·
ents de les nostres limitacions», 
ha asserit Puyalto. . 

Repetir la gesta 
per demostrar 
que «no va ser 
cosa d’un dia»
En cas de triomf Andorra es col·locaria segona

CITA CONTINENTAL - FUTBOL SALA CICLISME - BTT

POL FORCADA QUEVEDO
ESCALDES - ENGORDANY

El Bike Show Naturland 
acollirà una Copa del 
Món XCM l’1 de juny
El cònsol major lauredià, 
Cerni Cairat, ho defineix 
com «un salt qualitatiu»

NATURLAND

La Copa del Món XCM presenta Naturland com la segona parada del calendari 2025.

«esdeveniment que transcendi·
rà els límits esportius». També 
ha explicat que la notícia supo·
sa «un pas de gegant en la projec·
ció internacional del nostre Bike 
Center amb la inclusió d’aquesta 
prova al calendari mundial» i que 
«serà una ocasió única per com·
binar el talent dels professionals 
amb la passió dels aficionats».

D’altra banda, el cònsol ma·
jor lauredià, Cerni Cairat, ho de·
fineix com «un salt qualitatiu» i 
ha afirmat que «la presència d’es·
portistes d’elit en un entorn tan 
privilegiat també ens ajudarà a 
donar·nos a conèixer més enllà 
de les nostres fronteres».

Finalment, el director general 
Andorra Turisme, Betim Budza·
ku, ha declarat que «tenir als mi·
llors corredors d’aquesta especi·
alitat, amb la difusió mediàtica 
internacional que comporta, ens 
ajuda a continuar posicionant 
Andorra com una destinació ide·
al per als esports de muntanya i, 
en especial, per al món de la bici·
cleta durant tot l’any». .

FAF / @M4RV_D3SIGN

Talin Puyalto durant l’entrenament dels tricolor al Toni Martí, avui.
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ANDORRA 20.00 h.

PAÏSOS BAIXOS Toni Martí

WWW.
llegeix la notícia 
completa clicant aquí

https://elperiodic.ad/esports/repetir-la-gesta-del-dissabte-per-demostrar-que-no-va-ser-cosa-dun-dia/
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The Government has presented 
to public administration uni-
ons a proposal for a salary in-
crease of up to 8% for workers 
with more than 15 years of ser-
vice, while for newer employe-
es the increase would be 1%. The 
measure, according to the Exe-
cutive, aims to compensate for 
the freezing of the performan-
ce bonus (GAdA), which has be-
en paralyzed for almost 20 years 
due to the blockage of the care-
er management system.

The Head of Government, Xa-
vier Espot, has defended the 
proposal based on the analy-
sis of an external consultancy, 
which has evaluated the admi-
nistration’s remuneration ba-
ses in comparison with those of 
Spain, France, Monaco, Switzer-
land and Luxembourg. Accor-
ding to Espot, the study conclu-
des that Andorran salaries “are 
quite in line with those of neig-
hboring countries, with nuan-
ces,” taking into account taxati-
on and the cost of living.

The Executive has stressed 
that the initial proposal is open 
to modifications and that indi-
vidualized meetings have been 
planned with each civil service 
body to discuss the results of the 
study. “Each body will be able 
to provide objective and empi-
rical elements so that the com-
pany reconsiders, if necessary, 
its decision,” Espot stated, insis-
ting on the willingness to listen 

Unions say there is still no set date for the conclusion of negotiations
SFGA

A moment from the meeting held today between the Executive and civil servants.

ELENA HERNÁNDEZ MOLINA
ESCALDES-ENGORDANY

to union demands.
In addition to the salary revi-

ew, the Government has propo-
sed recovering the performan-
ce management and evaluati-
on system, a mechanism for job 
progression that has been bloc-
ked for almost two decades. Es-
pot has highlighted that this 
paralysis “has prevented the 
professional growth of admi-
nistration workers” and has as-
sured that the aim is to avoid re-
producing the mistakes of the 
past.

On the other hand, a review of 
the specific salary supplements 
of the special forces has been 
put on the table to guarantee 
equitable harmonization wit-
hout this implying a generali-
zed unification. The Executive 
has also pointed out the need to 
correct dysfunctions in the sa-
lary scales, which can current-
ly cause a worker who is promo-
ted internally to end up recei-
ving a salary lower than that of 
their previous position.

“Currently, if a worker is at the 
maximum limit of their salary 
band and is promoted to a new 
job, they fall back to 80% of the 
new section, which can cause a 
loss of salary despite the promo-
tion”, explained Espot, pointing 
out that this situation generates 
a disincentive for internal pro-
motion within the special for-
ces. For this reason, the Gover-
nment has proposed correcting 
this problem to guarantee that 
promotions translate into effec-
tive salary improvements.

CUT AND THRUST BETWEEN CIVIL SERVANTS AND THE EXECUTIVE

Espot proposes to raise salaries by 
8%, but unions are disappointed

XAVIER ESPOT
HEAD OF GOVERNMENT

“The shutdown has prevented the professional 
growth of workers [...] The salaries are quite aligned 
with neighboring countries, with nuances”

“Currently, if a worker is at the maximum limit of your 
salary band and are promoted to a new job, it will go 
down to 80% of the new tranche”
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THE UNIONS, DISAPPOINTED / Despite 
the Government’s explanations, 
the unions have received the 
proposal with reluctance and 
have stated that it does not meet 
their expectations. The spokes-
man for the Special Forces Plat-
form, Jordi Solé, stated that the 
meeting “has not served to satis-
fy the demands of the workers” 
and that the union representa-
tives will meet soon to draw up 
a counterproposal. “They have 
told us that it will not be a signi-
ficant increase, but we need to 
know in detail the results of the 
comparative study with Spain”, 
declared Solé, questioning the 
methodology of the analysis pre-
sented by the external consul-
tant.

Along the same lines, Joan Tor-
ra, spokesman for the Firefigh-
ters’ Association and Trade Uni-
on, criticized that the 8% increa-
se mainly benefits workers with 

EL PERIÒDIC

Jordi Solé and Joan Torra, at the end of the meeting with the members of the Government.

could increase the pressure if the 
proposal does not improve subs-
tantially. Torra has hinted that 
mobilization could be an option 
if a satisfactory agreement is not 
reached. «If we push a little har-
der, even more than 8%, perhaps 
with a general strike of civil ser-
vants we will go from 8 to 16%», 
he has stated.

The Government, for its part, 
has reiterated its willingness to 
dialogue and explore possible 
adjustments to the proposal, 

Jordi Solé

“They have told us 
that it will not be a 
significant increase, but 
we need to know the 
results of the study”

PLATFORM OF THE SPECIAL FORCES

Joan Torra

“If we tighten a little 
more, even more than 
8%, maybe with a strike 
by civil servants we will 
go to 16%”

ASSOCIATION OF THE TRADE UNION

always within the established 
budgetary limits. «Negotiations 
will continue in the coming we-
eks, with individualized mee-
tings for each civil servant», the 
Executive has indicated. The 
unions, however, have already 
advanced that «we will not ac-
cept increases that we consider 
insufficient after years of wage 
freeze». .

neration study commissioned 
by the Government will not have 
a direct application in salary de-
cisions but will simply serve as a 
basis for negotiation.

Faced with this situation, the 
unions have warned that they 

more seniority and leaves newly 
incorporated workers in an un-
favorable situation. “Those who 
have been working for one to 
two years, the increase is one 
percent”, he remarked. In additi-
on, he denounced that the remu-

https://www.immo-laportella.com/
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Transports
ANDBUS (803 789)

Les guàrdies començaran a les 9.30h del matí del dia assenyalat i acabaran a les 9.30h del matí següent. 
Poden variar, cal confirmar-les al telèfon: 829 914

ALSINA GRAELLS (827 397)
Andorra-Barcelona: 6 / 6.45 / 10.30 / 15 / 17 / 19.15
Barcelona-Andorra: 6.15 / 6.30 / 7.30 / 10.30 / 13 / 15 / 17 
/ 19
Andorra-Lleida: 8.15 / 16.15 
Lleida-Andorra: 9.30 diumenge / 11.30 de dilluns a di-
vendres / 16 de dilluns a diumenge

CAMINO BUS LAZARA (865 500)
Andorra-Galicia-Portugal: dc / dj / dg: 15.30
Portugal-Galicia-Andorra: dm / dj / dv: 15.30

HISPANO IGUALADINA (902 447 726)
Andorra-Reus: 17.00. Servei diari
Reus-Andorra: 7.40. Servei diari

HISPANO ANDORRANA (807 000)
Escaldes-La Seu: de 8 a 21. Cada hora
La Seu-Escaldes: de 7 a 20. Cada hora
Dg: Escaldes-Engordany-La Seu d’Urgell: 8.15 / 10.30 
/ 13 / 17 / 19.15
La Seu d’Urgell-Escaldes-Engordany: 7.45 / 9.10 / 12 / 16 / 
18.30
Estació d’autocars-l’Ospitalet: 5.45 / 17 
L’Ospitalet-Estació d’autocars: 7.35 / 19.45
Estació d’autocars-Costa Daurada: 8.00
Costa Daurada-Estació d’autocars: 17.30 (dl a dv)

MONTMANTELL (807 444)
Andorra-Lleida: 6 / 8 / 11.30 / 15.30 / 18
Lleida-Andorra: 10.15 / 14 / 16 / 20 i 22
DIRECT BUS-NADAL JULIÀ (805 151)
Andorra-Barcelona aeroport:  6.15 / 8.15 /
11.15 / 13.15 / 15.15 / 18.15 / 20.15 /22.15
Barcelona aeroport (Terminal 1 planta 0)-Andorra: 7.30 
/11.00 / 13.00 / 15.00 / 17.30 / 20.00 /  23.00
Barcelona aeroport (Terminal 2 Mural Miró)-Andorra: 
7.45 / 11.15 / 13.15 / 15.15 / 17.45 / 20.15 / 23.15
Barcelona Sants (estació de ferrocarril)-Andorra: 
6.15 / 8.15  / 11.45 / 13.45 / 15.45 / 18.15 / 20.45 / 23.45

SOLDEVILA  (Amb reserva prèvia 828 117)
Andorra - Lleida: 8.00 / 15.45 Lleida - Andorra: 12.00 / 
20.15

TAXIS
ATA 863 000 / 861 005
MÉS TAXI 828 000 / 862 488
TAXI EXPRES 812 345

04:00 h 07:00 h 07:15 h 07:30 h
06:00 h 09:00 h 09:15 h 09:30 h
08:00 h 11:00 h 11:15 h 11:30 h
10: 00 h 13:00 h 13:15 h 13:30 h
12: 00 h 15:00 h 15:15 h 15:30 h
14: 00 h 17:00 h 17:15 h 17:30 h
16: 00 h 19:00 h 19:15 h 19:30 h
18: 00 h 21:00 h 21:15 h 21:30 h

08:45 h 09:00 h 09:15 h 12:00 h
10:45 h 11:00 h 11:15 h 14:00 h
12:45h 13:00 h 13:15 h 16:00 h
14:45h 15:00 h 15:15 h 18:00 h
16:45 h 17:00 h 17:15 h 20:00 h
18:45 h 19:00 h 19:15 h 22:00 h
20:45 h 21:00 h 21:15 h 00:00 h
22:45 h 23:00 h 23:15 h 02:00 h

05:00 h 05:45 h 08:30 h 08:45 h
10:00 h 10:45 h 13:30 h 13:45 h
15:00 h 15:45 h 18:30 h 18:45 h

11:00 h 11:30 h 14:25 h 15:00 h
15:00 h 15:30 h 18:25 h 19:00 h
20:00h 20:30 h 23:25 h 00:00 h

ANDORRA BARCELONA BARCELONA BARCELONA
   Estació Av. Diagonal Aeroport T2 Aeroport T1

BARCELONA BARCELONA BARCELONA ANDORRA
 Aeroport T1  Aeroport T2 Av. Diagonal    Estació

ANDORRA PAS DE LA CASA TOULOUSE TOULOUSE
   Estació Bus Stop Aeroport Estació

 TOULOUSE TOULOUSE PAS DE LA CASA ANDORRA
 Estació  Aeroport      Bus Stop   Estació

06:15 h 08:45 h
08:15 h 10:45 h.
10:00 h 12:30 h
12:15 h 14:45 h.
14:00 h 16:30 h
16:15 h 18:45 h.

09:45 h 12:00 h
11:45 h 14:00 h.
13:45 h 16:00 h
15:45 h 18:00 h.
17:45 h 20:00 h
19:45 h 22:00 h.

ANDORRA   LLEIDA
   Estació   Estació AVE

LLEIDA   ANDORRA
Estació AVE        Estació

SUDOKU  

D
IF

ÍC
IL

N
O

R
M

A
L

FÀ
C

IL
Solucions:

Fàcil:

Normal:

Difícil:

PROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TVPROGRAMACIÓ TV

07:00
Club Piolet

08:00
Avui serà un bon dia, amb Gabriel Fer-
nàndez

12:00
Mou-te

12:20
InfoNeu

13:40
Horitzons

13:45
Informatiu migdia

14:15
La Companyia, amb Xavier Albert

16:00
Informatiu migdia

17:00
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

18:00
El Trànsit

18:20
Tech 24

18:30
Informatiu France 24

19:00
Mou-te

19:20
El Trànsit

19:55
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

20:40
Horitzons

20:45
Informatiu vespre

21:15
Memòries d’arxiu

21:45
La Companyia, amb Xavier Albert

22:30
Roda de premsa posterior al consell de 
ministres

23:30
El cafè de l’Avui serà un bon dia, amb 
Gabriel Fernàndez

01:00
Àrea Andorra Difusió

Roda de premsa posterior al 
consell de ministres17.00

Farmàcies de guàrdia

Dimecres 5 
F. Pasteur 

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dijous 6 
F. El Consell 

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

Divendres 7
F. Pasteur

Av. Meritxell 84 
Andorra la Vella

Tel. 800970

Dissabte 8
F. El Consell

C/ Prat de la Creu 87 
Andorra la Vella

Tel. 819219

https://andbus.net/
https://www.alsa.es/
http://autocareslazara.com/
https://www.andorradirectbus.es/es/?gad_source=1&gclid=CjwKCAiAloavBhBOEiwAbtAJO8LJtemMsdbIRFqkT_H8jxlztBJ0wqFVQyMJnhTcIP-1kmtCDAFHYBoCJOsQAvD_BwE
https://specialolympicsandorra.ad/ca/
https://gos-sos.org/


BLOODBORNE
EXCLUSIU DE PLAYSTATION 4

DESENVOLUPADOR:

VALORACIÓ PERSONAL

GÈNERE:

DATA DE LLANÇAMENT:

DISTRIBUÏDOR:

FromSoftware

Rol d’acció, lluita, acció i 
aventura i horror-supervivència

24 de març del 2015

SCE Japan Studio

Videojocs Dimecres, 5 de febrer del 202532

PUNTUACIÓ

PARIS

MAMEGHANI

10

El títol segueix les accions 
del personatge principal, el 
Caçador, a través de Yharnam, 
una ciutat fictícia d’estil victorià 
on els seus habitants han 
estat afectats per una malaltia 
de transmissió sanguínia 
anormal. En despertar a 
Yharnam durant la nit de ‘La 
caça’, i després de rebre un 
tractament de la coneguda 
‘sang miraculosa’, el Caçador 
busca una substància 
coneguda com la ‘sang 
pàl·lida’ per acabar la cacera.

Guanyador del premi al Millor Videojoc de l’any 2015 i amb una 
molt esperada seqüela que anhelen veure algun dia tots els seus 
fans (però no confirmada). Vaig tenir el plaer de platinar-lo fa un 
any i mig després d’haver gaudit com mai d’una primera partida 
en 2018 que em va convertir automàticament en un amant dels 
‘soulslike’! La combinació entre un combat espectacular, uns 
escenaris d’ensomni i uns enemics finals èpics el fan una obra d’art.

SINOPSI

Dificultat

Jugabilitat

Gràfics

Personatges

Ambientació

Banda sonora

HTTPS://POMPESFUNEBRESDE-

LESVALLS.COM/

https://pompesfunebresdelesvalls.com/
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